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PROTOKÓŁ nr LXIX/2024 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 24 kwietnia 2024 r. w godzinach 1530 – 1630 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1 

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach. 

Radni obecni na sesji: 

1. Bogdan Bezdziecki 

2. Sylwester Cimochowski 

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska 

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski 

13. Kamil Lauryn 

14. Monika Lipińska 

15. Adam Ołowniuk 

16. Wojciech Pająk 

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Anna Ruszewska 

20. Jarosław Schabieński 

21. Andrzej Turowski 

22. Łukasz Wojno 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych. 

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 

 

Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 
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Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LXIX sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach. Poinformował, że sesja została zwołana na wniosek Prezydenta Miasta Suwałk 

– wniosek stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Następnie Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że obrady Rady Miejskiej 

realizowane były w sposób stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad 

znajdowały się osoby związane z zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady 

Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do 

uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał 

również, że sesja jest transmitowana on-line, a więc obserwacja ze strony środków masowego 

przekazu i mieszkańców Miasta była zapewniona. 

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta, Romana Rynkowskiego – Zastępcę Prezydenta 

Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnik Miasta 

Suwałk oraz Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta. 

Zdzisław Przełomiec powitał pozostałe osoby, których udział jest wymagalny, przedstawicieli 

prasy, radia i telewizji oraz internautów. 

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 23 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał. 

 

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że porządek obrad 

został radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji. 

 

Radni nie zgłosili wniosków i uwag, wobec czego przyjęty został następujący porządek 

obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LXVIII/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 27 marca 2024 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 marca 2024 roku. 

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania lotnisku nazwy „Lotnisko Suwałki  

im. gen. bryg. pil. Witolda Urbanowicza”. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2024 rok. 
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8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2024-2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań  

na lata 2024-2041. 

9. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

10. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LXVIII/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z 27 marca 2024 

roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LXVIII/2024 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 23 kwietnia 2024 r. 

 

Dodał, że w wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek  

i uzupełnień, wobec czego protokół nr LXVIII/2024 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

27 marca 2024 r., został przyjęty. 

 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 27 marca 2024 roku. 

– Informacja stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 27 marca 2024 roku, została 

przyjęta. 

 

Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Zbigniew Roman De-Mezer poruszył temat samochodów parkujących w okolicy jednostki 

wojskowej przy ul. Wojska Polskiego. Jak powiedział, wojskowi parkują wszędzie, gdzie się 

da m.in. na parkingach sklepów, przed prywatnymi posesjami itd. i utrudniają przez to 

mieszkańcom dojazd do domów czy klientom parkowanie przed sklepami. Podkreślił, że 

problem jest poważny i trzeba go rozwiązać. 

 

Kamil Klimek nawiązał do wypowiedzi poprzednika. Jak powiedział temat jest trudny, ale 

trzeba o nim rozmawiać. Dodał, że były podejmowane próby kontaktu z Dowódcą Jednostki, 
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ale bezskuteczne. Po konsultacji z Zarządem Dróg i Zieleni okazuje się, że nie wchodzi w grę 

zmiana organizacji ruchu i nie można wprowadzić chociażby zakazu postoju. Podkreślił, że 

np. przy ul. Bydgoskiej przedsiębiorcy partycypowali w budowie zatoki parkingowej, a teraz 

ich klienci nie mają gdzie zaparkować. Problem z parkowaniem mają również mieszkańcy 

okolicznych bloków. Oblegany jest nawet parking przy pobliskim kościele czy na os. 

Olimpijskiej Ogrody. Dodał, że rozwijanie jednostki wojskowej nie może odbywać się 

kosztem mieszkańców. 

 

Wojciech Pająk powiedział, że być może rozwiązaniem tego problemu było zorganizowanie 

przez pracodawcę zbiorowego transportu do pracy dla osób spoza miasta a mieszkańcy 

Suwałk mogliby korzystać z komunikacji miejskiej. Wyraził nadzieję, że jeśli jednostka 

wojskowa będzie organizowała dodatkowy parking na swoim terenie, zadba o odpowiednią 

technologię, jeśli chodzi o deszczówkę. 

 

Jarosław Józef Kowalewski powiedział, że problem istnieje już od dłuższego czasu. Jak 

powiedział, parking na terenie jednostki wojskowej był już powiększany i nadal jest 

niewystarczający. Przypomniał, że jakiś czas temu występował z wnioskiem, aby 

komunikacja miejska była dla darmowa dla żołnierzy Wojsk Ochrony Terytorialnej i zostało 

to przyjęte. Zasugerował, aby zastanowić się nad tym, aby komunikacja miejska była 

darmowa dla pozostałych żołnierzy lub w ogóle dla wszystkich mieszkańców. 

 

Mariola Brygida Karpińska poprosiła w imieniu mieszkańców o ławki w okolicy  

os. Olimpijskie Ogrody. Starsze osoby zgłaszają, że odległość z osiedla do przystanku 

komunikacji miejskiej jest znaczna i potrzebne są miejsca do odpoczynku. Prośbę o ławeczki 

kierują również mieszkańcy ul. Łokietka. 

Następna prośba od mieszkańców dotyczy tego, aby lepiej skomunikować dojazdy do lekarzy 

i powroty, ponieważ wiele starszych osób nie ma samochodów i poruszają się autobusami. 

 

Kamil Lauryn nawiązał do wypowiedzi poprzedników dotyczących parkingów. Jak 

powiedział, trzeba pamiętać też o mieszkańcach ul. Hamerszmita, bo oni borykają się z 

podobnym problemem. 

 

 

Ad pkt. 6 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania lotnisku nazwy „Lotnisko Suwałki  

im. gen. bryg. pil. Witolda Urbanowicza”. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały wraz 

z autopoprawką – wniosek stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię komisji – opinia stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Marek Zborowski-Weychman zasugerował, aby uroczyste nadanie imienia lotnisku odbyło 

się podczas Air Show Odlotowe Suwałki, które zostało Podlaską Marką Roku. 
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odpowiedział, że taki jest zamysł. Dodał, że 

obecnie trwają przygotowania do tej imprezy i omówił pokrótce plany z nią związane. 

 

Jarosław Kowalewski zapytał czy oprócz patronatu Ministra Obrony Narodowej przewidziany 

jest wniosek o objęcie imprezy patronatem zwierzchnika Sił Zbrojnych. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odpowiedział, że Miasto wystąpi o ten patronat. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXIX/908/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 24 kwietnia 2024 r. 

w sprawie nadania lotnisku nazwy „Lotnisko Suwałki  

im. gen. bryg. pil. Witolda Urbanowicza” 

– stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Ad pkt. 7 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2024 rok. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały wraz  

z autopoprawkami – wniosek stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „przeciw” – 2 radnych; 

„wstrzymało się” – 1 radny) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXIX/909/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 24 kwietnia 2024 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2024 rok. 

– stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Ad pkt. 8 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2024-2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na 

lata 2024-2041. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta Suwałk przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały wraz z 

autopoprawką – wniosek stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej przedstawił opinię 

komisji – opinia stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych; „przeciw” – 2 radnych; 

„wstrzymało się” – 3 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LXIX/910/2024 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 24 kwietnia 2024 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta Suwałki  

na lata 2024-2029 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2024-2041. 

– stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Ad pkt. 9 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do tematu parkowania w 

okolicach jednostki wojskowej przy ul. Wojska Polskiego poruszonego przez radnych 

Zbigniewa Romana De-Mezera, Kamila Klimka i Jarosława Kowalewskiego. Jak 

powiedział problem jest znany i przybiera na sile. Zapowiedział, że spotka się z Dowódcą 14 

Pułku Przeciwpancernego i wspólnie zastanowią się nad rozwiązaniem. Podkreślił, że na 

pewno trzeba jak najszybciej odciążyć te ulice i parkingi, które teraz są oblegane przez 

żołnierzy i utrudnia to funkcjonowanie mieszkańcom i przedsiębiorcom. 

Podkreślił, że rozwiązania również trzeba poszukiwać, jeśli chodzi o parking  

przy ul. Hamerszmita, o czym wspominał radny Kamil Lauryn. 

 

Jeśli chodzi o wypowiedź radnego Wojciecha Pająka dotyczącą budowy parkingów, 

Prezydent Miasta powiedział, że są teraz systemy umożliwiające budowę parkingów, gdzie 

woda nie spływa a wsiąkała w grunt a nie spływała kanalizacją deszczową do Czarnej Hańczy 

i na to zwraca się uwagę przy projektach. 

 

Jeśli chodzi o temat ławeczek, który zgłosiła radna Mariola Karpińska Prezydent Miasta 

powiedział, że kilka miesięcy temu przeprowadzono wśród mieszkańców ankietę dotyczącą 

lokalizacji ławek w mieście i na tej podstawie wybrano miejsca, gdzie będą one sukcesywnie 
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ustawiane przez Zarząd Dróg i Zieleni. Podkreślił, że trzeba sprawdzić czy lokalizacje 

wskazane przez radną są na tej liście. 

Jeśli chodzi o dostosowanie komunikacji miejskiej do potrzeb osób starszych, w tym dojazd 

do przychodni i szpitala, Prezydent Miasta odpowiedział, że sprawa nie jest łatwa, bo wizyty 

odbywają się o różnych porach i trudno do tego dopasować kursy autobusów. 

Zaznaczył, że Miasto stara się dostosowywać kursy autobusów do potrzeb mieszkańców i 

wciąż wprowadza korekty. Zapowiedział również, że będzie przeprowadzona analiza 

komunikacji miejskiej pod kątem potrzeb, oczekiwań i zakupów inwestycyjnych w tym 

zakresie. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował radnym za pracę 

podczas VIII kadencji. Jak zaznaczył na wyróżnienie zasługują wszyscy radni, ale szczególne 

podziękowania kieruje do radnych, którzy nie będą już pełnili funkcji radnego w kolejnej 

kadencji. 

Następnie odbyło się wręczenie pamiątkowych medali następującym radnym: Annie Marii 

Gawlińskiej, Krystynie Gwiazdowskiej, Monice Lipińskiej, Stanisławowi Kulikowskiemu, 

Wojciechowi Pająkowi, Jackowi Roszkowskiemu, Andrzejowi Turowskiemu oraz Łukaszowi 

Wojno. 

 

Ad pkt. 10 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk zaprosił na Suwalską Majówkę Europejską, 

która odbędzie się 1 maja na bulwarach oraz na obchody 233. rocznicy uchwalenia 

Konstytucji 3 Maja. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że najbliższa sesja 

odbędzie się prawdopodobnie 7 maja br. i zwoła ją Komisarz Wyborczy w Suwałkach. 

Wymienił pokrótce, jakie punkty znajdą się w porządku obrad I sesji Rady Miejskiej IX 

kadencji. 

Przypomniał o obowiązku składania oświadczeń majątkowych przez radnych. 

 

Kończąc LXIX sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział, po czym zamknął obrady Rady 

Miejskiej. 

 

Na tym protokół zakończono. 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej 

Urzędu Miejskiego w Suwałkach 


